

EDITORIAL

Changing direction for health in Africa

DOI: 10.29063/ajrh2024/v28i9.1

Lindsay Edouard

Editor, African Journal of Reproductive Health

*For Correspondence: Email: soranae@gmail.com

Current developments augurs well for sexual and reproductive health in Africa. With the African Union joining the G20 group, it is expected that its regional health priorities will be given special consideration. Social protection and empowerment of youth and women were prominent at the recent Summit of the Future. The impending change in leadership at the African regional office of the World Health Organization brings great expectations for sound policy formulation and surveillance for detecting outbreaks of epidemics. At the United Nations, Africa will benefit from reform of the Security Council besides intensified activities pertaining to the Sustainable Development Goals.

G20 membership

When the African Union became a permanent member of the G20 group in 2023, there was much hope that its presence alongside the European Union and 19 countries with the largest economies, including South Africa as the only African country, would result in a better positioning of regional issues. This multilateral forum has a strong role for economic collaboration.¹

With South Africa taking over from Brazil for presiding the group in 2025, there will be about 200 high-level meetings focusing on challenging issues affecting the continent such as equity, public health, and climate change to formulate policies.

Disease control

Issues in sexual and reproductive health are often controversial² and become especially serious when restrictive legislation violates bioethical principles, recognised rights, and scientific approaches.³ Current priorities for global health are largely guided by the 2030 Agenda for Sustainable Development and implemented through international collaboration.⁴

Attainment of the Sustainable Development Goals necessitates political commitment at the highest levels in countries for resource mobilisation towards universal health coverage.⁵ Access to services is crucial

to operationalise rights as opposed to rhetoric regarding their mere promotion. With the close relationship between Goals 3 and 5 pertaining to health and gender respectively, a feminist approach is needed in striving towards equity for social justice: a political perspective for promoting a process for resource allocation targeting the better good of the entire population.⁶ At the Summit of the Future, held in late September 2024 during the high-level segment of the United Nations General Assembly in New York, it was acknowledged that the Sustainable Development Goals were off-track, progress necessitating social protection schemes besides the empowerment of youth and women.⁷

Established by the African Union in 2017, the Africa Centres for Disease Control and Prevention is a regional public health agency with a surveillance role through collaboration with national bodies for a prompt and effective response to threats.⁸ In the quest for an evidence-based approach to health policy formulation, it is important to recognise contributions from other bodies such as the African Population and Health Research Center⁹ to complement efforts of the World Health Organization.

World health

Whereas the World Health Organization is the agency of the United Nations that is responsible for health issues by setting norms and standards, its structure is decentralised with a strong role for its six regional offices. Based in Brazzaville, its regional office for Africa serves 47 member states.

There are high hopes from the election, on 27 August, of Dr Faustine Englebert Ndugulile to head the African regional office of the World Health Organization where transformational leadership will be used to attain the sustainable development goals.¹⁰ With his priorities emphasising the rights approach and preparedness for pandemics, he will draw upon his parliamentary experience for political mainstreaming. Having served Tanzania as Deputy Minister of Health, he has been the member of parliament for the

constituency of Kigamboni in Dar-es-Salaam for the last 14 years and has had international experience in a field post, in South Africa, of the United States Centers for Disease Control and Prevention. The appointment of Dr Ndugulile will be ratified by the Executive Board, in February 2025, for a five-year term renewable once.

Declarations by both the World Health Organization and the Africa Centres for Disease Control and Prevention, concerning the mpox outbreak in mid-August 2024, testify to the value of synergism for collaborative actions to address an issue in the absence of scientific knowledge as rationale for interventions. There is a need for global information sharing on implementation science in the quest for effective interventions that can be used whether for treatment or prevention, including vaccination.¹¹

Security Council

Current reforms at the United Nations, to be more representative of global demographics, should lead to the substantial presence of developing countries on the Security Council possibly with two permanent seats for Africa besides a rotating seat for small island developing states. Previously confined to political matters, its role is likely to move towards a broader spectrum of issues as exemplified by its historic Resolution 1308 on HIV in 2000, the first-ever on a health topic.¹²

It can be expected that African issues will feature prominently on their agenda and result in greater emphasis on the prioritisation of social protection programmes.¹³ Interventions necessitate funding and there is hope from the newly-elected Labour Party to modify the approach of the United Kingdom, to official development assistance. Of African and Indian heritage from Guyana in the Caribbean, Foreign Secretary David Lammy is a committed multilateralist who advocates for a more representative Security Council besides a reformed approach to development through

partnerships, as opposed to paternalism.¹⁴ There is hope for intensified activities towards achieving goals of the 2030 Agenda for Sustainable Development, with African realities being a major component.

Conflict of interest: None

References

1. Edouard L and Okonofua F. Embedding Africa's sexual and reproductive health prerogatives in global health agenda. *Afr J Reprod Health* 2023; 27: 9-12.
2. Dixon-Mueller R. The sexual connection in reproductive health. *Stud Fam Plann* 1993;24: 269-282.
3. Adinma E. Unsafe abortion and its ethical, sexual and reproductive rights implications. *West Afr J Med* 2011; 30: 255-249.
4. Edouard L. International collaboration for sexual and reproductive health. *J Fam Plann Reprod Health Care* 2016; 42: 298-300.
5. Horton R. Let's celebrate rhetoric-based development. *Lancet* 2015; 386: 1324.
6. Hawkes S, Baru R. Dismantling the structures of inequality: why we need feminist leadership in the health sector. *BMJ* 2024; 386:e078927
7. United Nations. SDG moment 2024 – driving just transitions for SDG acceleration: concept note. 24 September 2024. New York: United Nations, 2024.
8. Varma J, Maeda J, Mgaywa GMDM, Onyebujoh PC. Africa Centres for Disease Control and Prevention is closing gaps in disease detection. *Health Secur* 2020; 18: 483-488.
9. Green A. The African Population and Health Research Center. *Lancet* 2017; 390: 1940.
10. Zarocostas J. Many challenges for WHO-AFRO regional director candidates. *Lancet* 2024; 404: 736-737.
11. Adamu AA, Okeibunor J, Doshi RH and Wiysonge CS. Enhancing mpox response in Africa with implementation science. *Lancet* 2024; 404: 1011-1012
12. Rushton S. AIDS and international security in the United Nations System. *Health Policy Plan* 2010; 25:495-504.
13. Yaya S, Otu A and Labonte R. Globalisation in the time of COVID-19: repositioning Africa to meet the immediate and remote challenges. *Global Health* 2020; 16: 51.
14. Lammy D. A reformed multilateral system for peace and prosperity. Foreign Secretary speech at UN Summit of the Future, 23 September 2024. London: Foreign, Commonwealth and Development Office; 2024.

ÉDITORIAL

Changer la direction de la santé en Afrique

DOI: 10.29063/ajrh2024/v28i9.1

Lindsay Edouard

Rédacteur, Journal africain de santé reproductive

***Pour la Correspondance:** Courriel: soranae@gmail.com

Les développements actuels sont de bon augure pour la santé sexuelle et reproductive en Afrique. Avec l'adhésion de l'Union africaine au groupe du G20, on s'attend à ce que ses priorités régionales en matière de santé fassent l'objet d'une attention particulière. La protection sociale et l'autonomisation des jeunes et des femmes étaient au centre du récent Sommet du futur. Le changement imminent à la tête du bureau régional africain de l'Organisation mondiale de la santé suscite de grands espoirs en matière de formulation de politiques et de surveillance judicieuses pour détecter les flambées d'épidémies. Aux Nations Unies, l'Afrique bénéficiera de la réforme du Conseil de sécurité ainsi que de l'intensification des activités liées aux objectifs de développement durable.

Adhésion au G20

Lorsque l'Union africaine est devenue membre permanent du groupe du G20 en 2023, on espérait beaucoup que sa présence aux côtés de l'Union européenne et des 19 pays dotés des économies les plus importantes, dont l'Afrique du Sud comme seul pays africain, se traduirait par un meilleur positionnement de l'Union africaine. enjeux régionaux. Ce forum multilatéral joue un rôle important en matière de collaboration économique.¹

L'Afrique du Sud succédant au Brésil à la présidence du groupe en 2025, environ 200 réunions de haut niveau se concentreront sur des questions difficiles affectant le continent, telles que l'équité, la santé publique et le changement climatique, afin de formuler des politiques.

Contrôle des maladies

Les questions de santé sexuelle et reproductive sont souvent controversées² et deviennent particulièrement graves lorsqu'une législation restrictive viole les principes bioéthiques, les droits reconnus et les approches scientifiques.³ Les priorités actuelles en matière de santé mondiale sont largement guidées par

l'Agenda 2030 pour le développement durable et mises en œuvre grâce à la collaboration internationale.⁴

La réalisation des objectifs de développement durable nécessite un engagement politique au plus haut niveau dans les pays pour mobiliser des ressources en faveur de la couverture sanitaire universelle.⁵ L'accès aux services est crucial pour opérationnaliser les droits, par opposition à la rhétorique concernant leur simple promotion. Compte tenu de la relation étroite entre les objectifs 3 et 5 relatifs respectivement à la santé et au genre, une approche féministe est nécessaire pour atteindre l'équité pour la justice sociale : une perspective politique pour promouvoir un processus d'allocation des ressources visant le mieux de l'ensemble de la population.⁶ Lors du Sommet de l'avenir, qui s'est tenu fin septembre 2024 lors du segment de haut niveau de l'Assemblée générale des Nations Unies à New York, il a été reconnu que les objectifs de développement durable étaient en retard, que les progrès nécessitaient des régimes de protection sociale en plus de l'autonomisation des jeunes et des femmes.⁷

Créés par l'Union africaine en 2017, les Centres africains de contrôle et de prévention des maladies sont une agence régionale de santé publique qui joue un rôle de surveillance en collaborant avec les organismes nationaux pour une réponse rapide et efficace aux menaces.⁸ Dans la quête d'une approche fondée sur des données probantes pour la formulation des politiques de santé, il est important de reconnaître les contributions d'autres organismes tels que le Centre africain de recherche sur la population et la santé⁹ pour compléter les efforts de l'Organisation mondiale de la santé.

Santé mondiale

Alors que l'Organisation mondiale de la santé est l'agence des Nations Unies qui est responsable des questions de santé en établissant des normes et des standards, sa structure est décentralisée avec un rôle fort pour ses six bureaux régionaux. Basé à Brazzaville, son bureau régional pour l'Afrique dessert 47 États membres.

L'élection, le 27 août, du Dr Faustine Englebert Ndugulile à la tête du bureau régional africain de l'Organisation mondiale de la santé, où un leadership transformationnel sera utilisé pour atteindre les objectifs de développement durable, suscite de grands espoirs.¹⁰ Ses priorités mettant l'accent sur l'approche fondée sur les droits et la préparation aux pandémies susciteront de grands espoirs, et il s'appuiera sur son expérience parlementaire pour l'intégration politique. Après avoir servi la Tanzanie en tant que vice-ministre de la Santé, il a été député de la circonscription de Kigamboni à Dar-es-Salaam au cours des 14 dernières années et a acquis une expérience internationale dans un poste de terrain, en Afrique du Sud, au sein des Centres de contrôle et de prévention des maladies des États-Unis. La nomination du Dr Ndugulile sera ratifiée par le Conseil exécutif, en février 2025, pour un mandat de cinq ans renouvelable une fois.

Les déclarations de l'Organisation mondiale de la Santé et des Centres africains de contrôle et de prévention des maladies, concernant l'épidémie de variole simienne à la mi-août 2024, témoignent de la valeur de la synergie pour les actions collaboratives visant à résoudre un problème en l'absence de connaissances scientifiques comme justification des interventions. Il est nécessaire d'échanger de l'information à l'échelle mondiale sur la science de la mise en œuvre dans la quête d'interventions efficaces pouvant être utilisées pour le traitement ou la prévention, y compris la vaccination¹¹.

Conseil de sécurité

Les réformes en cours aux Nations Unies, pour être plus représentatives de la démographie mondiale, devraient conduire à une présence substantielle des pays en développement au Conseil de sécurité, avec peut-être deux sièges permanents pour l'Afrique en plus d'un siège tournant pour les petits États insulaires en développement. Auparavant confiné aux questions politiques, son rôle est susceptible de s'étendre à un éventail plus large de questions, comme en témoigne sa résolution historique 1308 sur le VIH en 2000, la toute première sur un sujet de santé¹².

On peut s'attendre à ce que les questions africaines figurent en bonne place à l'ordre du jour et qu'elles se traduisent par une plus grande priorité accordée aux programmes de protection sociale.¹³ Les interventions nécessitent un financement et le Parti travailliste nouvellement élu espère modifier l'approche du Royaume-Uni en matière d'aide publique au

développement. D'origine africaine et indienne du Guyana dans les Caraïbes, le ministre des Affaires étrangères David Lammy est un multilatéraliste engagé qui plaide pour un Conseil de sécurité plus représentatif en plus d'une approche réformée du développement par le biais de partenariats, par opposition au paternalisme.¹⁴ Il y a de l'espoir d'intensifier les activités vers la réalisation des objectifs du Programme de développement durable à l'horizon 2030, les réalités africaines étant une composante majeure.

Conflit d'intérêt: Aucun

Références

1. Edouard L et Okonofua F. Intégrer les prérogatives de l'Afrique en matière de santé sexuelle et reproductive dans l'agenda mondial de la santé. *Afr J Reprod Santé* 2023 ; 27: 9-12.
2. Dixon-Mueller, R. Le lien sexuel dans la santé reproductive. *Stud Fam Plann* 1993 ; 24: 269-282.
3. Adinma E. L'avortement non médicalisé et ses implications en matière d'éthique, de sexualité et de droits reproductifs. *West Afr J Med* 2011 ; 30: 255-249.
4. Edouard L. Collaboration internationale pour la santé sexuelle et reproductive. *J Fam Plann Reprod Health Care* 2016 ; 42: 298-300.
5. Horton R. Célébrons le développement basé sur la rhétorique. *Lancet* 2015 ; 386: 1324.
6. Hawkes S, Baru R. Démantèlement des structures de l'inégalité : pourquoi nous avons besoin d'un leadership féministe dans le secteur de la santé. *BMJ* 2024 ; Référence 386 :e078927
7. Nations Unies. Moment ODD 2024 – Favoriser des transitions justes pour l'accélération des ODD : note conceptuelle. 24 septembre 2024. New York : Nations Unies, 2024.
8. Varma J, Maeda J, Mgaywa GMDM, Onyebujoh PC. Les Centres africains de contrôle et de prévention des maladies comblent les lacunes en matière de détection des maladies. *Sûreté de la Santé* 2020 ; 18: 483-488.
9. Vert A. Le Centre de Recherche sur la Population et la Santé Africaines. *Lancet* 2017 ; 390: 1940.
10. Le juge Zarocostas De nombreux défis pour les candidats au poste de directeur régional de l'OMS-AFRO. *Lancet* 2024 ; 404: 736-737.
11. Adamu AA, Okeibunor J, Doshi RH et Wiysonge CS. Améliorer la réponse à la variole simienne en Afrique grâce à la science de la mise en œuvre. *Lancet* 2024 ; 404: 1011-1012
12. Rushton S. Le sida et la sécurité internationale dans le système des Nations Unies. Plan d'action en matière de santé 2010 ; 25:495-504.
13. Yaya S, Otu A et Labonté R. La mondialisation à l'heure de la COVID-19 : repositionner l'Afrique pour relever les défis immédiats et lointains. *Santé mondiale* 2020 ; 16: 51.
14. Lammy D. Un système multilatéral réformé pour la paix et la prospérité. Discours du ministre des Affaires étrangères au Sommet des Nations unies sur l'avenir, le 23 septembre 2024. Londres : Bureau des affaires étrangères, du Commonwealth et du développement ; 2024.